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Since ancient times people have wanted their information to be protected. 
Humanity has created many ways of encrypting information: from Cesar’s more 
primitive cipher to the famous German encrypting machine Enigma.  

Nowadays there are two basic systems of encrypting information – 
symmetric and asymmetric. 

However, cryptographers in the past faced an important drawback of 
symmetric encryption systems. All the involved parties had to have a key to 
transmit and to decrypt a message. If there were many channels of communication 
using the same description key, some of which were not sufficiently protected, 
intruders could intercept the secret key. 

But the problem of key distribution was resolved in 1976. American 
cryptographers M. Hellman and W. Diffie developed an idea of obtaining private 
keys by transmitting them through an open channel. 

Since this event, the development of asymmetric encryption systems has 
begun. So, what is the essence of an asymmetric cryptosystem? 

Each part must have a pair of keys – private and public. The receiving part 
generates their own pair of keys before receiving the message. The sender receives 
the public key and encrypts the message. It can only be decoded using the 
recipient’s private key.  

Therefore, the encryption key, also known as public key, is accessible to 
everyone, but only the private key owner can decrypt and read the contests. 

Today the internet provides unlimited possibilities to humanity: from 
socializing with people from all corners of the globe and online-shopping to 
transmitting huge amounts of data and international cooperation. However, if 
there is a criminal at the other end of connection, these possibilities become the 
Achilles’s heel of the whole system. For example, criminals use the Internet for 
stealing confidential information, large scale fraud and theft. 

Spies and terrorists can attack important objects of infrastructure being on 
the other side of the planet. They can easily brake the work of networks that 
connect financial establishments, deny people accesses to their personal data and 
can make power go down. The danger becomes even bigger if we talk about 
military departments. 

The cybersecurity problem is one of the highest priorities in the modern 
world. Nowadays the main spy weapon is not a knife, but a USB. As our 
dependence on the global network continues to grow, the number and 
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Легкие бетоны – это группа бетонов с объёмной массой  
менее 2100 кг/м3. К ней относятся бетоны на пористых заполнителях 
(керамзит, аглопорит и т. п.) и ячеистые бетоны. Из керамзитобетона в 
жилищном и гражданском строительстве возможно изготовление различ-
ных сборных крупноразмерных элементов зданий (стеновые панели, балки, 
прогоны, лестничные площадки и марши и т. п.). Применение таких бетонов 
позволит снизить массу строительных материалов и материалоемкость 
строительства, при этом не занижая несущие способности и другие 
эксплуатационные свойства возводимых объектов.  

У конструкционного керамзитобетона высокие показатели прочности 
и относительно небольшой вес по объему. Материал может применяться в 
тех сооружениях, где несущую конструкцию необходимо существенно 
облегчить. При этом следует учитывать, что деформативные свойства 
легких и тяжелых бетонов сильно различаются.  

Для исследования деформативных характеристик керамзитобетона, в 
частности объемных деформаций и коэффициента Пуассона, были 
изготовлены опытные образцы – кубы и призмы. Образцы исследовались в 
возрасте 14, 21 и 28 сут. В качестве крупного заполнителя использовался 
керамзит щебнеподобный фракции 5…10 мм белорусских производителей. 
Состав керамзитобетонной смеси: Ц : П : Щ = 1 : 1,84 : 0,79 при водоцемент-
ном отношении  В / Ц = 0,4. Средняя прочность образцов кубов  в возрас- 
те 28 сут составила 33,63 МПа. Средняя прочность образцов призм  
в возрасте 28 сут – 28,99 МПа. 

Определение объемных деформаций и коэффициента Пуассона дает 
возможность графически определять границы микротрещинообразования 
конструкционного керамзитобетона. 

Существующие подходы в проектировании конструкций связаны 
главным образом с прочностными характеристиками материалов, поэтому 
исследование деформативных свойств керамзитобетона при кратковре-
менном осевом загружении позволит рассматривать полученные экспери-
ментальные данные в качестве обобщенной характеристики его меха-
нических свойств, а также вносить корректировки в методику расчета 
конструкций из керамзитобетона в условиях эксплуатации, что имеет 
немаловажное значение для обеспечения их долговечности. 
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